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الخلصةة

إلى                  أدى مما الماضيين العقدين خلل الضوئية المتحسسات مجال في تطور حدث  لقد

   . إستخدام          تم وقد التطبيقية المجالت نطاق إلى التجريبي النطاق من الجهزة هذه  إنتقال

من            وغيرها والسدود الخزانات مراقبة مثل التطبيقات من العديد في المتحسسات  هذه

        . في   الضوئية المتحسسات إستخدام يزيد أن المتوقع ومن الضخمة الهندسية  المنشأت

. التطبيقات   من العديد

شعاع                 على بالإعتماد المايكروية الهتزازات لقياس منظومة تصميم البحث هذا في  تم

    : عبارة.          وهو الأول الجزء في تتمثل رئيسية أجزاء ثلث على المنظومة هذه تحتوي  الليزر

       (  ) طريق    عن الجسام إهتزازات بتحسس يقوم والذي الثنائي ليزر ليزري مصدر  عن

بين              يحدث والذي المباشر غير بالإتصال أو المهتز والجسم الليزر مصدر بين المباشر  الإتصال

.       . الليزري    الشعاع من المنعكس الجزء وإستقبال المهتز والجسم الليزر شعاع

    ( ) الكاشف             على تحتوي والتي ِبل َتق المس الكهربية الدائرة في فيتمثل الثاني الجزء  أما

    . عن         عبارة الثالث والجزء كهربية إشارة إلى الضوئية الإشارة بتحويل يقوم الذي  الضوئي

. الدراسة             ونوع المطلوب الغرض حسب نوعها يتغير أن يمكن والتي الإشارة، عرض  وحدة

. ذبذبات              راسم أو بياني راسم أو صوت سماعة في تتمثل أن يمكن الوحدة هذه

هذا                 في المطورة المايكروية الهتزازات قياس منظومة بأن الدراسة هذه َخلصت  ٌوقد

غير             أو المباشر الإتصال طريق عن المايكروية الهتزازات قياس على بكفاءة تعمل  البحث

قوة            على المتحسسة الإشارة شدة إعتمدت وقد المهتز، والجسم المتحسس بين  المباشر

      . لنقل       هذه القياس منظومة إستخدام يمكن المهتز والجسم الليزر مصدر بين المباشر  الإتصال
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في            للمساعدة وذلك صوتية بسماعة الإخراج وحدة إستبدال يمكن كما الصوت  إشارات

 . الضعيفة    الصوتية الذبذبات تحسس

ABSTRACT

     In the past  two decades,  the optical  sensor  has  been developed from the 

experimental stage to the practical applications. For instance, distributed optical 

sensors have been installed in dams and bridges to monitor the performance of 

these facilities. It can be anticipate that optical sensors will become widespread 

applications in sensing technology.

     In this work a design of an optical microvibration sensor has been developed 

depending on a laser beam creation. This microvibration sensor consists of three 

main parts. The first part is the laser source (laser diode) which can be sense the 

vibration on the bodies by direct contact between the laser source and the vibrated 

body, or indirect contact which done by directing the beam of laser to the vibrated 

body, and receive the reflected part of the beam. The second part is an electronic 

circuit (receiver) which contents a photodetector that processes the photo signal to 

electric signal. The third part is the output signal device. The type of which can be 

varies  as  required  according  to  nature  of  study.  Speaker,  graphometer  and 

oscilloscope are suggested here.  

     The results  obtained in this  work,  conclude the  developed microvibration 

sensor  device  can  efficiently  measure  the  microvibrations  applying  the  direct 

contact  and  indirect  contact  between  the  sensor  and  the  vibrated  object.  The 
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strength of the measure signals depends on the physical contact between the laser 

and the object in sense by direct contact. This microvibration sensor can be used to 

curry the audio signals. And substitution the measuring device with the speakers 

makes the microvibration sensor ready to hear low noises (sounds).
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